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Deltagere

Jesper Würtzen (A) (borgmester) - Deltog
Lolan Marianne Ottesen (A) (1. viceborgmester) - Deltog
Kåre Harder Olesen (V) (2. viceborgmester) - Deltog
Tom Schiermer Nielsen (A) - Deltog
Michael Krautwald-Rasmussen (A) - Deltog
Birgitte Dahl (O) - Deltog
Marie Kielberg-Bæk (V) - Deltog
Peter Als (A) - Deltog
Mette Hedegaard (Ø) - Deltog
Maria Lundahl Assov (A) - Deltog
Martin Jonassen (C) - Deltog
Musa Kekec (A) - Deltog
Deltog ikke under punkterne 1-2 samt 19-20
Charlotte Holtermann (A) - Deltog
Deltog ikke under punkterne 1-2 samt 19-20
Jack Nør (A) - Deltog
Jan Møller (A) - Deltog
Kim Schulz Larsen (V) - Deltog
Bjarne Rasmussen (A) - Deltog
Ali Abbasi (Ø) - Deltog
Helle Hardø Tiedemann (A) - Deltog
Mikael Wandel (V) - Deltog
Özcan Kizilkaya (A) - Deltog
Per Mortensen (A) - Deltog
Lone Madsen (D) - Deltog
Christian Skjæran (V) - Deltog
Irene Jørgensen (A) - Deltog
Eik Møller (kommunaldirektør) - Deltog
Mette Vaaben Mortensen (direktør) - Deltog
Anne Vang Rasmussen (direktør) - Deltog
Carsten Riis (direktør) - Deltog



Punkt 1 Meddelelser

Beslutning

Intet

Punkt 2 Ansøgning fra Boligforeningen AAB om
godkendelse af forhøjelse af skema C i forbindelse med
udskiftning af vindspærreplader i afdeling 45 Lilletoften
i Skovlunde

Tidligere behandling

Kommunalbestyrelsen den 16. december 2013 Punkt 3

Indhold

Sammendrag

Boligforeningen AAB (AAB), afdeling 45 i Skovlunde skal have udbedret en byggeskade, da der
er brugt MgO-plader (Magnesiumoxid-plader) i en renovering i 2010-2012. Efter vejledning fra
Landsbyggefonden, skal udbedringsudgiften medtages i den ellers afsluttede renoveringssag i
et revideret skema C, hvorfor den afsluttede sag genoptages.

Ballerup Kommune skal indstille det reviderede skema C til Landsbyggefonden.

Baggrund

Boligforeningen AAB, afdeling 45, Lilletoften i Skovlunde var i 2010-2012 igennem en større
renovering med støtte fra Landsbyggefonden. Som vindspærre har man brugt MgO-plader, som
har vist sig at være uegnet til det danske vintervejr med høj luftfugtighed. 

Kommunalbestyrelsen godkendte skema C i december 2013.

Det er nødvendigt at udskifte pladerne, og AAB har været i kontakt med Byggeskadefonden og
Landsbyggefonden for at finde en løsning. Der har endvidere været en voldgiftssag, hvor AAB
har fået tilkendt en del af udbedringsudgiften. Landsbyggefonden har vejledt om, at genåbne
skema C for renoveringssagen, så udbedringsomkostningerne kan komme med som afsatte
beløb, i renoveringssagen.



Sagsfremstilling

Boligforeningen AAB har den 16. juni 2017 anmodet Ballerup Kommune om, at skema C for
renovering af afdeling 45 forhøjes med 12,0 mio. kr. og at indstille skema C til godkendelse i
Landsbyggefonden. MgO-pladerne er opsat i forbindelse med en større renovering i 2010-2012.
Det har vist sig, at pladerne ikke er egnet til det fugtige danske vejr, og i dette tilfælde er det
nødvendigt at udskifte pladerne.

Landsbyggefonden har vejledt om at genåbne renoveringssagen og tage udgifterne til
udbedringerne med i et revideret skema C, som afsatte beløb.

Renoveringssagens skema C blev i 2013 godkendt af Kommunalbestyrelsen med en
anskaffelsessum på 165.648.597 kr. Heraf blev 100.970.000 kr. finansieret med støttede lån.

Udgifterne til udbedringen af vindspærreplader:

Håndværkerudgifter  12.993.377 kr.

Omkostninger (rådgivning, finansiering mv.)  4.585.985 kr.

I alt  17.579.362 kr.

Voldgiftsafgørelse  - 5.579.362 kr.

I alt  12.000.000 kr.

Skema C forhøjes således med 12 mio. kr. fra 165.648.597 kr. til 174.648.597 kr.

Forhøjelsen på 12,0 mio. kr. vil blive finansieret med et tilskud fra trækningsretten i
Landsbyggefonden og medfører ikke forhøjelse af huslejen.

Ballerup Kommune skal godkende det reviderede skema C med det afsatte beløb på 12,0 mio.
kr. og indstille det til Landsbyggefonden.

Når arbejdet er udført vil Ballerup Kommune modtage et endeligt byggeregnskab, som vil blive
godkendt administrativt i Center for By, Erhverv og Miljø og videresendt til Landsbyggefonden.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser for Ballerup Kommune. Udgiften finansieres alene med en
trækningsret fra Landsbyggefonden og får heller ikke økonomiske konsekvenser for beboerne.



Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for By, Erhverv og Miljø indstiller, at 

Skema C for renovering af Boligforeningen AAB, afdeling 45 i Skovlunde forhøjes fra1.
165.648.597 kr. til 177.648.597 kr. og indstilles til godkendelse i Landsbyggefonden.

Beslutning

Indstillingen tiltrådt

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 19-09-2017
Indstilles til godkendelse

Punkt 3 Ligestillingsredegørelse 2017

Indhold

Sammendrag

Kommunalbestyrelsen skal vedtage Ligestillingsredegørelsen 2017 for perioden 1. november
2015 til 31. oktober 2017. Ligestillingsredegørelsen vedrører udelukkende ligestilling mellem
mænd og kvinder.

Det fremgår af redegørelsen, at Ballerup Kommune har flere kvinder end mænd ansat - 74 pct.
kvinder og 26 pct. mænd. Ligeledes er der flere kvindelige ledere end mandlige ledere - 66 pct.
kvindelige ledere og 34 pct. mandlige ledere.

Baggrund



Alle kommuner skal efter ligestillingsloven § 5a indberette ligestillingsredegørelse i ulige år.
Ballerup Kommune skal derfor indberette ligestillingsredegørelse i
2017. Ligestillingsredegørelserne følger op på ligestillingslovens § 4 om, at alle offentlige
myndigheder inden for deres område skal arbejde for ligestilling og indarbejde ligestilling i al
planlægning og forvaltning. Ligestillingsredegørelsen 2017 skal godkendes
af Kommunalbestyrelsen inden redegørelsen sendes til ministeren for ligestilling.

Ligestillingsredegørelsen er en ren faktuel redegørelse og omhandler udelukkende ligestilling
mellem mænd og kvinder.

Formålet med redegørelsen er at gøre status for ligestillingsindsatsen og indsamle god praksis
som inspiration til det videre arbejde med ligestilling, både inden for personaleområdet og
kerneopgaverne. Ligestillingsredegørelse 2017 på det kommunale område beskriver perioden
den 1. november 2015 til den 31. oktober 2017.

Der skal redegøres for tre temaer:

Ligestilling på personaleområdet
Ligestilling i kerneydelser
Ligestilling i råd, nævn og udvalg.

Redegørelsen er udarbejdet ved at anvende det spørgeskema, som Ligestillingsafdelingen i
Udenrigsministeriet har fremsendt.

Sagsfremstilling

Ligestilling på personaleområdet

I følge Ligestillingsredegørelsen 2017 er der i Ballerup Kommune flere kvinder end mænd ansat
- 74 pct. kvinder og 26 pct. mænd. Fordelt på de forskellige overenskomstområder er der
ligeledes flere kvinder end mænd ansat (se bilag, side 3 for yderligere detaljering).

I den samlede ledergruppe i Ballerup Kommune er der flere kvinder end mænd ansat
med henholdsvis 66 pct. kvindelige ledere og 34 pct. mandlige ledere.

Kønsfordelingen på de forskellige lederniveauer på opgørelsestidspunktet (februar 2017) er:

Topchefer: 50 pct. kvinder, 50 pct. mænd
Chefer: 59 pct. kvinder, 41 pct. mænd
Ledere: 73 pct. kvinder, 27 pct. mænd.

Ligestilling i kerneydelsen

Det fremgår af Ligestillingsredegørelsen 2017, at der i Ballerup Kommune ikke er retningslinjer
for, hvordan der foretages en ligestillingsvurdering af kommunens kerneydelser, men
at overvejelser om målgruppens køn i nogen grad indgår i måden kerneydelserne tilrettelægges
og udmøntes på.



Ligestilling i råd, nævn og udvalg

I perioden for ligestillingsredegørelsen gives der en oversigt over kønsfordelingen i de
forskellige politiske udvalg, råd mv. (se bilag, side 5 for kønssammensætningen i de forskellige
udvalg).

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

1 bilag

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for HR og Organisationsudvikling indstiller, at 

Ligestillingsredegørelsen 2017 for Ballerup Kommune godkendes.1.

Beslutning

Indstillingen tiltrådt

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 19-09-2017
Indstilles til godkendelse

Punkt 4 Status for indvandrer- og integrationsindsatsen

Tidligere behandling

Økonomiudvalget den 23. maj 2017 Punkt 5



Indhold

Sammendrag

Der gives en orientering om status og resultater af indvandrer- og integrationsindsatsen,
herunder antallet af borgere, kommunale indsatser og samarbejdet med civilsamfundet.

Baggrund

Baggrunden for denne orientering er et politisk ønske om at få fremlagt status med de seneste
resultater på det samlede integrationsområde.

Sagsfremstilling

Status på modtagne indvandrere og flygtninge i Ballerup Kommune i perioden 2013-2017

Det samlede antal flygtninge, som Ballerup Kommune har modtaget siden 2013 er 86, heraf 43
fra Syrien, 18 fra Iran, 11 fra Eritrea og 8 fra Afghanistan.

Udover disse 86 flygtninge har i alt 1.792 personer, som er indrejst til Danmark siden 2013,
boet i Ballerup Kommune i kortere eller længere tid. Heraf bor 760 fortsat i kommunen (juni
2017). Tallene omfatter alle typer indvandrere undtagen flygtninge. Disse personer modtager
typisk ikke overførselsindkomster.

Se bilag for uddybning af typer af indvandrere, køn, statsborgerskabsland mv.

Kommunal indsats og status i forhold til job, uddannelse og danskuddannelse

På baggrund af borgerens opholdsgrundlag giver lovgivningen mulighed for at give de
nyankomne forskellige tilbud (se bilag for uddybning af integrationsprogram samt frivillige
tilbud). Som følge af ændringen af integrationsloven i juni 2016 er den virksomhedsrettede del
af integrationsindsatsen intensiveret, hvilket har ført til, at flere borgere er kommet i
virksomhedsrettede forløb eller har opnået ansættelse. Eksempelvis er 7 ud af de 24 flygtninge,
som Ballerup Kommune modtog i 2016, på nuværende tidspunkt blevet selvforsørgende
gennem arbejde eller uddannelse.

I den samlede gruppe på 760 ovennævnte indvandrere fra årene 2013-2017 er 654 over 18 år. I
starten af april 2017 var 301 af disse i job, 58 i uddannelse, 245 selvforsørgende uden indkomst
og 50 borgere modtog offentlig forsørgelse.

Samarbejdet med civilsamfundet

Udover den lovgivningsbaserede kommunale integrationsindsats fordrer integrationen af
nyankomne flygtninge, familiesammenførte osv. et veludviklet samspil mellem kommune og
civilsamfund. Dette foregår eksempelvis gennem åbne borgermøder om integration samt
muligheden for at ansøge Puljen til Integrationsfremmende Initiativer. Ligeledes understøtter



Ballerup Kommune integrationsindsatser i foreningslivet, som foreningerne tager initiativ til
eller viser interesse for (se bilag for uddybning).

Generelle erfaringer med integrationsarbejdet i Ballerup Kommune

Integrationsområdet varetages af flere fagcentre og sekretariater i Ballerup Kommune, idet
integration foregår på mange områder og udgør en fælles opgave. Se bilaget for eksempler på
de enkelte fagcentres initiativer, som understøtter nyankomnes integration i kommunen.

En af udfordringerne på integrationsområdet har været at sikre en tilstrækkelig kommunikation
mellem de kommunale sagsbehandlere, som stod for den sociale og beskæftigelsesrettede
indsats for nyankomne borgere. For at styrke den helhedsorienterede og tværfaglige indsats
blev integrationsteamet i sommeren 2016 samlet under Center for Arbejdsmarked.
Sammenlægningen har styrket fagligheden i teamet og været med til at sikre, at de nyankomne
borgere modtager et mere sammenhængende forløb med stærkere fokus på uddannelse og job.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

1 bilag

Beslutningen træffes af

Økonomiudvalget

Indstilling

Center for Arbejdsmarked indstiller, at

Orientering om status og resultater af indvandrer- og integrationsindsatsen tages til1.
efterretning.

Beslutning

Indstillingen tiltrådt



Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 19-09-2017
Taget til efterretning Borgmesteren anmodede om, at sagen indbringes for
Kommunalbestyrelsen til almen orientering.

Punkt 5 Bandepartnerskabet med Herlev og Gladsaxe
Kommuner og Vestegnens Politi i yderligere to år

Tidligere behandling

Kommunalbestyrelsen den 28. april 2014 Punkt 7

Indhold

Sammendrag

Center for Børne- og Ungerådgivning indstiller, at en forlængelse af bandepartnerskabet
godkendes for en periode på to år i årene 2018-2019.

Baggrund

Ballerup Kommune indgår i en bandepartnerskabsaftale med Gladsaxe og Herlev
Kommuner samt Vestegnens Politi. Bandepartnerskabet har eksisteret siden 2013, og dets
opgaver er:

At begrænse tilgangen til bandemiljøer i udsatte boligområder i Ballerup, Herlev og
Gladsaxe Kommuner
At forebygge radikaliseringsmiljøer i de tre kommuner
At øge trygheden blandt borgerne i de tre kommuner.

Med udgangen af 2017 udløber den nuværende partnerskabsaftale, og partnerskabet har derfor
arbejdet med indhold og struktur for en ny 2-årig aftaleperiode på baggrund af de foreløbige
erfaringer og resultater.

Sagsfremstilling

Generelt har partnerskabet resulteret i et meget stærkt netværk og samarbejde på tværs af de
tre kommuner og politiet. Fokus har været på at skabe en systematisering i det forbyggende
arbejde, udvikling af kompetencer blandt frontpersonaler samt fælles forebyggelse af
radikalisering og ekstremisme. Bl.a. er der i Ballerup Kommune gennemført et politikadetforløb
fra november 2016.



Da bandekonflikten i øjeblikket ikke er så tydelig i de tre kommuner, som den var i de år, hvor
bandepartnerskabet blev etableret, foreslår partnerskabet, at der fremover fokuseres på:

Inddragelse af civilsamfundet som et væsentligt element i det tryghedsskabende arbejde
Afprøvning af systematisk metode for resocialisering
Kommunikation og udvikling af tiltag på de sociale medier til forebyggelse af eksempelvis
mobning.

Derudover vil der blive fokuseret på at kvalificere, implementere og forankre de mange tiltag,
der allerede er igangsat i regi af partnerskabet.

I Rigspolitiets nationale tryghedsstrategi 2017-2020 og Politiets Virksomhedsstrategi 2017 er
inddragelse af civilsamfund og netværkssamarbejde med kommunerne centrale fokusområder.
Bandepartnerskabet kommer dermed til at lægge sig i forlængelse af indsatserne i disse to
strategier.

Partnerskabet vil dog også have fokus på at tilpasse opgaver og struktur i forhold til udviklingen
i bandesituationen.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Aftalen i sig selv har ingen økonomiske konsekvenser og kan som udgangspunkt holdes inden
for rammen.

Der vil blive lagt selvstændige sager op til politisk beslutning inden igangsætning af større nye
indsatser med indvirkning på driftsbudgettet.

Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Økonomiudvalget

Indstilling

Center for Børne- og Ungerådgivning indstiller, at 

Forlængelse af bandepartnerskabet for en periode på to år i årene 2018-2019 godkendes.1.
 
Økonomiudvalget får en årlig status på partnerskabets indsatser og effekter.2.



Beslutning

Indstillingen tiltrådt

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 19-09-2017
Indstillingen godkendt Borgmesteren anmodede om, at sagen indbringes for
Kommunalbestyrelsen til almen orientering.

Punkt 6 Kommissorium for Folkeoplysningsudvalget

Indhold

Sammendrag

I forbindelse med valg til Folkeoplysningsudvalget i november 2017 gældende fra den 1. januar
2018, skal der vedtages et kommissorium for udvalgets næste funktionsperiode. I den
forbindelse foreslår Folkeoplysningsudvalget, at kommissoriet revideres i forhold til udvalgets
opgaver, kompetencer, sammensætning og valgperiode.

Kultur- og Fritidsudvalget kan indstille til Kommunalbestyrelsen, at kommissorium for
Folkeoplysningsudvalget revideres.

Baggrund

Folkeoplysningsudvalget har forud for en ny valgperiode drøftet sit kommissorium og foreslår
ændringer af udvalgets opgaver og kompetencer, sammensætning og valgperiode.

Folkeoplysningsudvalget er nedsat i henhold til folkeoplysningslovens § 35, der pålægger
Kommunalbestyrelsen at oprette et udvalg, der skal inddrages i alle sammenhænge af generel
betydning for den folkeoplysende virksomhed, herunder forud for vedtagelse af:

En folkeoplysningspolitik
Kommunens budget for området
Regler for tilskud til den folkeoplysende virksomhed.

Sagsfremstilling

Med baggrund i erfaringer fra de seneste valgperioder har Folkeoplysningsudvalget drøftet sit
kommissorium og foreslår ændringer på følgende områder:

Udvalgets kompetence og opgaver



Der er mulighed for, at Kommunalbestyrelsen vælger at tillægge Folkeoplysningsudvalget
kompetencer og opgaver ud over den lovbestemte høringsret fastsat i folkeoplysningslovens §
35. I kommissoriet for Folkeoplysningsudvalget er det således bestemt, at udvalget på eget
initiativ kan stille forslag til emner, der skal drøftes på Kultur- og Fritidsudvalgets årlige
foreningsmøde.

Folkeoplysningsudvalget ønsker at dette udvides til, at udvalget kan rejse emner til drøftelse i
Kultur- og Fritidsudvalget. I praksis sker det allerede i dag, at administrationen og Kultur- og
Fritidsudvalget efterkommer Folkeoplysningsudvalget eventuelle ønsker om at behandle
konkrete emner. Med en ændring af kommissoriet ønsker Folkeoplysningsudvalget at sikre, at
det fortsat sker.

Udvalgets sammensætning
Siden nedsættelse af Folkeoplysningsudvalget i 2012 har der været reserveret en plads til en
repræsentant for de almene boligselskaber og en til de selvorganiserede.

At boligselskaberne blev tilbudt plads i udvalget er ikke lovbundet, men er sket ud fra et ønske
om en tættere kontakt med de aktive i beboerklubber og foreninger.

Der har været meget begrænset interesse fra boligselskabernes side. Siden udvalgets start i
2012 har der været én repræsentant, der blev genvalgt i 2014, men som var meget ustabil i sit
fremmøde. Fra 2016 har boligselskaberne ikke valgt en repræsentant til udvalget.

Folkeoplysningsudvalgets naturlige fokus på regler og økonomi på folkeoplysningsområdet
vurderes at være uden interesse for beboerklubber i de almene boligselskaber. Det foreslås
derfor, at pladsen til en repræsentant for de almennyttige boligselskaber nedlægges.

I henhold til folkeoplysningslovens § 35, stk. 2 skal de, der kan få tilskud efter loven, være
repræsenteret i udvalget. Da de selvorganiserede i henhold til folkeoplysningslovens § 6 med
bemærkninger kan opnå tilskud fra Vækstpuljen, har de selvorganiserede været tilbudt en plads
i Folkeoplysningsudvalget. 

I princippet kan alle organisationer og foreninger søge om tilskud fra Vækstpuljen, men i praksis
er det kun de folkeoplysende foreninger, der søger om tilskud herfra. Dette er meget naturligt,
da tilskuddene gives til udvikling på det folkeoplysende område.

Ved etablering af Folkeoplysningsudvalget i 2012 var der stor usikkerhed omkring, hvem der
kunne betragtes som selvorganiserede, og hvordan de fik en plads i udvalget. Derfor blev alle
ikke-folkeoplysende foreninger inviteret til at vælge en repræsentant - en repræsentant for det
selvorganiserede. Denne plads blev varetaget af en repræsentant for Ældre Sagen i de to første
valgperioder frem til den 31. december 2015. Ved valget i november 2015 blev de grupper af
borgere, der får anvist tid i Ballerup Kommunes haller mv. inviteret til at vælge en repræsentant
til udvalget. Pladsen blev ikke besat ved det valg.

Det foreslås, at pladsen til de selvorganiserede nedlægges, da det vurderes ikke at have nogen
praktisk betydning. Foreningsrepræsentanterne skal herefter også repræsentere de
selvorganiserede.



Valgperiode

Foreningsrepræsentanterne er hidtil blevet valgt for en 2-årig periode i sidste kvartal i ulige år.
Denne korte valgperiode var ønsket af foreningerne ved etablering af Folkeoplysningsudvalget i
2012. Erfaringer siden da har vist, at med ca. tre årlige møder tager det noget tid, før nye
udvalgsmedlemmer er helt fortrolige med udvalgets opgaver og arbejdsform. Udvalgets
medlemmer finder, at en 4-årig valgperiode giver bedre mulighed for indsigt i området og
dermed større mulighed for at bidrage ved høringer mv.

I forslag til kommissorium for Folkeoplysningsudvalget er ovenstående ændringer indarbejdet.
Forslaget er derudover gennemskrevet så fagcenter-betegnelsen er ajourført. 

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

2 bilag

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for Skoler, Institutioner og Kultur indstiller, at

Forslag til ændring af kommissorium for Folkeoplysningsudvalget godkendes.1.

Beslutning

Indstillingen tiltrådt

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Kultur- og Fritidsudvalget d. 12-09-2017
Indstilles til godkendelse



Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 19-09-2017
Indstillingen anbefales

Punkt 7 Delegation af kompetence i forhold til national
klageinstans mod mobning i skolen

Indhold

Sammendrag

På baggrund af en lovændring og oprettelse af en statslig klageinstans foreslås det, at
kompetencen til at behandle klager over skolen i mobbesager delegeres til Center for Skoler,
Institutioner og Kultur. Samtidig orienteres Børne- og Skoleudvalget om de eksisterende anti-
mobbestrategier, som skolerne har udarbejdet.

Baggrund

Der er vedtaget en lovændring med ikrafttrædelse den 1. august 2017. Loven medfører:

Skærpede krav til antimobbestrategi på skolerne
Klageadgang til kommunalbestyrelsen
En statslig klageinstans under Dansk Center for Undervisningsmiljø (DCUM).

Sagsfremstilling

Kommunalbestyrelsen vil efter den 1. august 2017 som udgangspunkt skulle tage stilling til
enhver sag, hvor en elev eller dennes forældremyndighedsindehavere er utilfreds med skolens
handlingsplan til at håndtere en konkret mobbesag. Hvis kommunalbestyrelsen ikke giver
klager fuldt medhold, skal sagen sendes videre til den nationale klageinstans.

Lovgivningen afføder en række administrative/politiske opgaver:

Fastlæg en antimobbestrategi, som skal gælde på skoler, der ikke har en i forvejen
Fastlæg arbejdsgange, der sikrer, at alle henvendelser til kommunen om mobning straks
videreformidles til den relevante skoles ledelse
Fastlæg en procedure for klagebehandling, herunder afklaring af hvem kompetencen
delegeres til
Fastlæg kommunalbestyrelsens inddragelsesniveau.

De almindelige regler om intern delegation i kommunestyret giver kommunalbestyrelsen ret til
at kunne overlade vurderingen af klagen til forvaltningen, herunder skolens leder.
Kommunalbestyrelsen skal derfor forholde sig principielt til, hvor klagesager skal behandles.

Center for Skoler, Institutioner og Kultur foreslår, at kompetencen til at behandle en klage over
skolens håndtering af en mobbesag delegeres til Center for Skoler, Institutioner og Kultur.



På Dansk Center for Undervisningsmiljøs hjemmeside dcum.dk ligger vejledningsmateriale til
elever, forældre, skoler, forvaltninger og kommunalbestyrelser om, hvad de kan gøre, hvis de
oplever mobning. Her kan man også finde informationer, råd og vejledning om
hvordan Klageinstans mod Mobning fungerer.

Alle skoler har udarbejdet anti-mobbestrategier eller er i gang med det. De færdige
antimobbestrategier er vedlagt som bilag. Ungdomsskolen og Måløvhøj Skole er i gang med
arbejdet, men mangler at få strategierne behandlet i relevante fora.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

7 bilag

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for Skoler, Institutioner og Kultur indstiller, at

Kompetencen til at behandle klager over skolens håndtering af en mobbesag delegeres til1.
Center for Skoler, Institutioner og Kultur.
 
Kommunalbestyrelsen orienteres om klagesager gennem kvalitetsrapporterne.2.
 
Børne- og Skoleudvalget tager orientering om skolernes antimobbestrategier til3.
efterretning.

Beslutning

Indstillingen tiltrådt med Økonomiudvalgets bemærkning.

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Børne- og Skoleudvalget d. 05-09-2017



Indstilles til godkendelse med denne bemærkning:Børne- og Skoleudvalget ønsker opfølgning
hvert kvartal.
Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 19-09-2017
Indstillingen anbefales med Børne- og Skoleudvalgets bemærkning.

Punkt 8 Tilsyn på Ballerup Kommunes korttidspladser
2017

Indhold

Sammendrag

Det årlige, uanmeldte tilsyn på Ballerup Kommunes kortstidspladser 2017 er nu gennemført, og
rapporterne beskriver tilfredsstillende forhold begge steder (Plejecenter Lindehaven og Ved
Parken 1 i Ballerup). Tilsynene er gennemført ved det eksterne firma BDO - Statsautoriseret
Revisionsaktieselskab.

Baggrund

Tilsyn på korttidspladserne bliver gennemført for at sikre borgertilfredshed med den leverede
kvalitet, og for at leve op til serviceloven § 148a, som handler om at sikre brugere og pårørende
indsigt i den pædagogik, omsorg og trivsel, der leveres på det enkelte tilbud.

Sagsfremstilling

Der er i juni 2017 gennemført uanmeldt tilsyn hos Ballerup Kommunes korttidspladser:

Korttidspladser, Plejecenter Lindehaven - tilfredsstillende resultat
Korttidspladser, Ved Parken 1 - tilfredsstillende resultat.

Formål

Formålet med tilsynet er at afdække, om der er sammenhæng mellem de beskrevne og
vedtagne rammer og den praksis, der bliver gennemført hos borgerne/på stedet, samt at
bidrage til den løbende udvikling og kvalitetsforbedring af tilbuddets rammer og indhold.

Tilsynet indsamler data med fokus på og inspiration af det, der virker og foregår på det enkelte
tilbud, herunder ressourcer, styrker og erfaringer. Ved alle tilsyn er der gennemført interview
med borgere, medarbejdere og ledelse, som er sammenholdt med tilsynets observationer og
gennemgang af dokumention.

Resultat

Resultatet for tilsynet både på Plejecenter Lindehaven og på Ved Parken 1 er gennemført med
tilfredsstillende resultat. Resultatet ligger præcis i midten på vurderingsskalaen, der er inddelt
i fem kategorier fra ikke tilfredsstillende til særdeles tilfredsstillende. Tilsynsraporterne er



vedlagt sagen til orientering - se tilsynets samlede vurdering på henholdsvis side fire og fem i
de to rapporter.

Tilsynets anbefalinger

Rapporterne pointerer et antal anbefalinger ud fra tilsynets resultat: 

Ved korttidspladserne på Plejecenter Lindehaven anbefaler tilsynet bl.a., at ledelsen fortsætter
igangværende indsatser for at sikre korrekt sundhedsfaglig dokumentation, at ledelsen skærper
fokus på at sikre korrekt medicinhåndtering og kontrol, og at der bliver igangsat tiltag for, at
alle borgere er bevidste om mål og plan for deres ophold. På personalesiden anbefaler BDO, at
der ledelsesmæssigt bliver sat fokus på konsekvenserne af hyppig brug af vikarer, herunder
faglighed og arbejdsmiljø.

Ved Ballerup Kommunes ny-indrettede korttidspladser på Ved Parken 1, har tilsynet fokus på, at
stedet fortsat er forholdsvis nyt. Anbefalingerne handler overordnet om, at ledelsen skal
fortsætte fokusområdet for undervisning om korrekt og fyldestgørende dokumentation og holde
fast i planerne om at strukturere dokumentationsarbejdet, som en fast del af det daglige
arbejde. Der skal sikres dokumentation af navn og cpr.nr. på alle borgernes doseringsæsker og
præparater, og at der bliver igangsat tiltag for, at alle borgere er bevidste om mål og plan for
deres ophold - gerne visuelt på stuerne, som også kan bidrage til at sikre en faglig reflektion i
forhold til medarbejdernes rolle og ansvar i formidling til borgeren.Personalemæssigt anbefaler
tilsynet, at ledelsen har større fokus på synlighed og tilstedeværelse og ser på ønsket om flere
lokale personalemøder.

Handleplaner

Korttidspladserne har udarbejdet konkrete handleplaner på baggrud af tilsynets anbefalinger.
Handleplanerne er vedlagt sagen til orientering.

Det fremgår af handleplanerne, at ledelsen er i fuld gang med at effektuere anbefalingerne fra
tilsynet, og der er sat gang i målrettede tiltag bl.a. med audits, tæt opfølgning og evaluering på
personalemøder, og via samtaler med udvalgte borgere, samt stikprøvekontrol ved udført
dokumentation.

Høring

Tilsynsrapporter og handleplaner har været til høring i Seniorrådet den 22.
august 2017. Høringssvar og administrationens bemærkninger hertil er vedlagt i bilag.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser



Bilag

6 bilag

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for Social og Sundhed indstiller, at

Tilsynsrapporter og handleplaner for Plejecenter Lindehaven og Ved Parken 1 i1.
Ballerup tages til efterretning.

Beslutning

Indstillingen tiltrådt

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Social- og Sundhedsudvalget d. 05-09-2017
Indstilles til godkendelse
Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 19-09-2017
Indstillingen anbefales

Punkt 9 Uanmeldt fagligt tilsynsbesøg på Plejecentrene
Rosenhaven og Lundehaven i Skovlunde

Indhold

Sammendrag

Konsulentfirmaet BDO har på vegne af Kommunalbestyrelsen gennemført et uanmeldt fagligt
tilsynsbesøg på Plejecenter Rosenhaven den 9. maj 2017 og Plejecenter Lundehaven den 19.
maj 2017. Der foreligger nu rapporter fra begge tilsynsbesøg. Helt overordnet vurderer tilsynet,
at både Plejecenter Rosenhaven og Plejecenter Lundehaven er plejecentre med meget
tilfredsstillende forhold.



Baggrund

Det uanmeldte faglige tilsynsbesøg tager udgangspunkt i en helhedsvurdering af det enkelte
plejecenter med fokus på sundhedsfaglig dokumentation, medicinhåndtering og administration,
velfærdsteknologi og træningsfaciliteter, personlig pleje, praktisk hjælp, mad og måltider,
rehabilitering, omgangsform og sprogbrug, aktiviteter og eventuelle frivillige indsatser,
bemanding og personalesituation samt medarbejderkompetencer og udvikling.

Tilsynet undersøger, hvordan forholdene i plejecentrene er, herunder hvordan man lokalt lykkes
med at implementere de forskellige udviklingstiltag, der løbende igangsættes. Udfra dette
anbefaler tilsynet, hvor der er forbedringsmuligheder.

Sagsfremstilling

BDO har været på uanmeldt fagligt tilsynsbesøg på Plejecenter Rosenhaven den 9. maj 2017 og
på Plejecenter Lundehaven den 19. maj 2017. Helt overordnet vurderer tilsynet, at både
Plejecenter Rosenhaven og Plejecenter Lundehaven er plejecentre med meget tilfredsstillende
forhold, og det er tilsynets vurdering, at begge plejecentre har fulgt meget tilfredsstillende op
på anbefalingerne fra tilsynene i 2016. Tilsynet har anbefalinger til følgende fokusområder:

Plejecenter Rosenhaven:

Anbefaler, at der iværksættes en indsats, der har fokus på udarbejdelse af individuelle og
fyldestgørende helhedsbeskrivelser og indsatsområder i den sundhedsfaglige
dokumentation.
Anbefaler i forhold til én beboer, at ledelsen på plejecentret iværksætter et tiltag, der
medvirker til, at beboeren oplever at blive inddraget, og dermed opnår forståelse og
tilfredshed med håndteringen af beboers medicin.
Anbefaler, at plejecentret fortsætter med at arbejde målrettet med måltidssituationen på
alle afdelinger, herunder at sikre ro og trivsel omkring måltiderne, medarbejdernes
opmærksomhed på beboernes behov for fx ekstra støtte eller specialkost samt
inddragelse af beboerne i samtalen og udeladelse af privatsnak mellem medarbejderne.
Anbefaler, at ledelsen bør overveje, hvordan køkken og pleje kan samarbejde med henblik
på at sikre, at plejemedarbejderne har nødvendig viden om sluttilberedning, anretning og
servering.
Anbefaler, at omgangsform og sprogbrug drøftes i medarbejdergruppen, således at alle
medarbejdere har en respektfuld og anerkendende tilgang til beboerne.
Anbefaler, at ledelsen oplyser medarbejderne om proceduren i forhold til afholdelse af
MUS.

Plejecenter Lundehaven:

Anbefaler, at ledelsen på plejecentret iværksætter et tiltag i forhold til medicindosering
og -håndtering, der sikrer, at der ikke foretages efterdoseringer, samt at doseringsæsker
hos alle beboere har markering med navn og cpr-nummer.
Anbefaler, at der i den sundhedsfaglige dokumentation er fokus på, at indsatsområderne
er fyldestgørende beskrevet og opdaterede.
Anbefaler, at det overvejes, hvorvidt fællesarealerne kan holdes lidt mere rene og
ryddelige, således at disse fremstår indbydende og tilgængelige.
Anbefaler, at plejecentret fortsætter med at arbejde målrettet med måltidssituationen på



alle afdelinger, herunder at sikre ro og trivsel omkring måltiderne.

Efter tilsynsbesøgene har ledelsen udarbejdet handleplaner for Plejecenter Rosenhaven og
Plejecenter Lundehaven.

Seniorrådet har haft tilsynsrapporter og handleplaner til høring og har udarbejdet et
høringssvar. Seniorrådets høringssvar ligger som bilag på sagen.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

7 bilag

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for Social og Sundhed indstiller, at 

Tilsynsrapporterne for Plejecentrene Rosenhaven og Lundehaven drøftes og tages til1.
efterretning.

Beslutning

Indstillingen tiltrådt

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Social- og Sundhedsudvalget d. 05-09-2017
Indstilles til godkendelse
Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 19-09-2017
Indstillingen anbefales



Punkt 10 Uanmeldt fagligt tilsynsbesøg på Plejecentrene
Toftehaven i Ballerup og Sønderhaven i Måløv

Indhold

Sammendrag

Konsulentfirmaet BDO har på vegne af Kommunalbestyrelsen gennemført et uanmeldt fagligt
tilsynsbesøg på Plejecenter Toftehaven i Ballerup den 27. april 2017 og Plejecenter
Sønderhaven i Måløv den 8. maj 2017. Der foreligger nu rapporter fra begge tilsynsbesøg. Helt
overordnet vurderer tilsynet, at Plejecenter Toftehaven er et plejecenter med tilfredsstillende
forhold og Plejecenter Sønderhaven er et plejecenter med meget tilfredsstillende forhold.

Baggrund

Det uanmeldte faglige tilsynsbesøg tager udgangspunkt i en helhedsvurdering af det enkelte
plejecenter med fokus på sundhedsfaglig dokumentation, medicinhåndtering og administration,
velfærdsteknologi og træningsfaciliteter, personlig pleje, praktisk hjælp, mad og måltider,
rehabilitering, omgangsform og sprogbrug, aktiviteter og eventuelle frivillige indsatser,
bemanding og personalesituation samt medarbejderkompetencer og udvikling.

Tilsynet undersøger, hvordan forholdene i plejecentrene er, herunder hvordan man lokalt lykkes
med at implementere de forskellige udviklingstiltag, der løbende igangsættes. Udfra dette
anbefaler tilsynet, hvor der er forbedringsmuligheder.

Sagsfremstilling

BDO har været på uanmeldt fagligt tilsynsbesøg på Plejecenter Toftehaven den 27. april 2017
og Plejecenter Sønderhaven den 8. maj 2017. Helt overordnet vurderer tilsynet, at Plejecenter
Toftehaven er et plejecenter med tilfredsstillende forhold og Plejecenter Sønderhaven er et
plejecenter med meget tilfredsstillende forhold. Det er endvidere tilsynets vurdering, at begge
plejecentre har fulgt tilfredsstillende op på anbefalingerne i 2016. Tilsynet har anbefalinger til
følgende fokusområder:

Plejecenter Toftehaven:

Anbefaler, at ledelsen iværksætter nogle indsatser, der kan styrke medarbejdernes
indsigt i Ballerup Kommunes værdier og visioner med henblik på at sikre en fælles
forståelse for den overordnede retning og for opgaveløsningen på plejecentret.
Anbefaler, at plejecentret fortsætter de igangværende indsatser i forhold til at sikre
korrekt sundhedsfaglig dokumentation, herunder at der sikres overensstemmelse mellem
helbredsoplysninger og beboernes medicinliste.
Anbefaler, at der udarbejdes en procedure for rengøring af hjælpemidler, der sikrer, at
disse fremstår rengjorte.
Anbefaler, at plejecentret iværksætter en vidensdeling på tværs af afdelingerne for at
sikre, at samtlige afdelinger arbejder målrettet med måltidssituationen, herunder



medarbejdernes rolle og ansvar under måltiderne.
Anbefaler, at der ledelsesmæssigt iværksættes en plan for at optimere arbejdsgange i
forhold til planlægning og tilrettelæggelse af opgaverne, således at planlægning af
ressourcerne i højere grad tager udgangspunkt i beboernes behov og sikrer beboerne en
højere grad af kontinuitet omkring de faste medarbejdere.

Plejecenter Sønderhaven:

Anbefaler, at plejecentrets ledelse iværksætter indsatser, der kan styrke medarbejdernes
indsigt i Ballerup Kommunes værdier og visioner, således at medarbejderne bliver i stand
til at koble de overordnede værdier til pleje- og omsorgsopgaverne i praksis. Herved kan
der sikres en fælles forståelse for den overordnede retning og for opgaveløsningen på
plejecentret.
Anbefaler, at plejecentret fortsætter de igangværende indsatser i forhold til at sikre
korrekt sundhedsfaglig dokumentation, herunder at dokumentere indsatsområder i
relation til rehabilitering.
Anbefaler, at plejecentret fortsætter det gode arbejde med at bevidstgøre alle
medarbejdere om arbejdsgange i forhold til anskaffelse af hjælpemidler og få øget
opmærksomhed på brugen af plejecentrets ressourcepersoner på området.
Anbefaler, at der udarbejdes en procedure eller arbejdsgang for rengøring af køkkenerne,
så disse altid fremstår rene og pæne.
Anbefaler, at plejecentret fortsætter med at arbejde målrettet med måltidssituationen på
alle afdelinger, herunder at sikre ro og trivsel omkring måltiderne, således at praktiske
opgaver udføres, når måltider er afsluttet.
Anbefaler, at der er fokus på at lytte og have dialog med beboerne, således at beboerne i
højere grad føler sig set, hørt og medinddraget i eget liv og hverdag.

Efter tilsynsbesøgene har ledelsen udarbejdet handleplaner for Plejecenter Toftehaven og
Plejecenter Sønderhaven.

Med det store udviklingsarbejde, der har været i Plejecenter Toftehaven det seneste år,
forventes det, at Toftehaven næste gang, der er tilsyn, vil få bedømmelsen meget
tilfredsstillende forhold, sådan som det er bestemt i den politiske aftale om budget 2017, afsnit
4.01. Styrke kvaliteten på ældreområdet.

Seniorrådet har haft tilsynsrapporter og handleplaner til høring og har udarbejdet et
høringssvar. Seniorrådets høringssvar ligger som bilag på sagen.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

7 bilag



Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for Social og Sundhed indstiller, at

Tilsynsrapporterne og handleplanerne for Plejecentrene Toftehaven og Sønderhaven1.
drøftes og tages til efterretning.

Beslutning

Indstillingen tiltrådt

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Social- og Sundhedsudvalget d. 05-09-2017
Indstilles til godkendelse
Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 19-09-2017
Indstillingen anbefales

Punkt 11 Uanmeldt fagligt tilsynsbesøg på Plejecentrene
Egely og Kirstinehaven i Ballerup

Indhold

Sammendrag

Konsulentfirmaet BDO har på vegne af Kommunalbestyrelsen gennemført et uanmeldt fagligt
tilsynsbesøg på Plejecenter Egely den 22. marts 2017 og Plejecenter Kirstinehaven den 7. april
2017. Der foreligger nu rapporter fra begge tilsynsbesøg. Helt overordnet vurderer tilsynet, at
både Plejecenter Egely og Plejecenter Kirstinehaven er plejecentre med meget tilfredsstillende
forhold.

Baggrund

Det uanmeldte faglige tilsynsbesøg tager udgangspunkt i en helhedsvurdering af det enkelte
plejecenter med fokus på sundhedsfaglig dokumentation, medicinhåndtering og administration,



velfærdsteknologi og træningsfaciliteter, personlig pleje, praktisk hjælp, mad og måltider,
rehabilitering, omgangsform og sprogbrug, aktiviteter og eventuelle frivillige indsatser,
bemanding og personalesituation samt medarbejderkompetencer og udvikling. Tilsynet
undersøger, hvordan forholdene i plejecentrene er, herunder hvordan man lokalt lykkes med at
implementere de forskellige udviklingstiltag, der løbende igangsættes. Udfra dette anbefaler
tilsynet, hvor der er forbedringsmuligheder.

Sagsfremstilling

BDO har været på uanmeldt fagligt tilsynsbesøg på Plejecenter Egely den 22. marts 2017 og
Plejecenter Kirstinehaven den 7. april 2017. Helt overordnet vurderer tilsynet, at både
Plejecenter Egely og Plejecenter Kirstinehaven er plejecentre med meget tilfredsstillende
forhold. Det er endvidere tilsynets vurdering, at begge plejecentre har fulgt tilfredsstillende op
på anbefalingerne i 2016. Tilsynet har anbefalinger til følgende fokusområder:

Plejecenter Egely:

Anbefaler, at plejecentret fortsætter de igangværende indsatser i forhold til at sikre
korrekt sundhedsfaglig dokumentation, således at denne altid fremstår ajourført. Tilsynet
anbefaler herunder, at fokus skærpes på at sikre overensstemmelse mellem
helbredsoplysninger og beboernes medicinliste.
Anbefaler, at fokus skærpes på at sikre, at alle doseringsæsker er markeret med
beboernes navn og cpr.nr.

Plejecenter Kirstinehaven:

Anbefaler, at plejecentret skaber fokus på at sikre den røde tråd mellem
helhedsbeskrivelser, medicinlister og indsatsområder, således at de beskrevne indsatser
og handlinger altid er i overensstemmelse og fremstår ajourførte.
Anbefaler, at plejecentret implementerer indsatser, således at PPS (Praktiske Procedurer i
Sygeplejen) i højere grad anvendes som et dagligt redskab. Tilsynet anbefaler, at det over
for medarbejderne italesættes, hvorledes brugen af PPS kan være et nyttigt redskab ved
eksempelvis undervisning og opdatering af viden.
Anbefaler, at plejecentret italesætter betydningen af at sikre ro og trivsel omkring
måltiderne, således at praktiske opgaver udføres, når måltidet er afsluttet. Tilsynet
anbefaler, at plejecentret italesætter, hvorledes der sikres korrekt støtte til indtagelse af
et måltid, således at hjælp til indtagelse altid sker i øjenhøjde med beboeren.

Efter tilsynsbesøgene har ledelsen udarbejdet handleplaner for Plejecentrene Egely og
Kirstinehaven.

Seniorrådet har haft tilsynsrapporter og handleplaner til høring og har udarbejdet et
høringssvar. Seniorrådets høringssvar ligger som bilag på sagen.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser



Bilag

6 bilag

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for Social og Sundhed indstiller, at 

Tilsynsrapporterne for Plejecentrene Egely og Kirstinehaven drøftes og tages til1.
efterretning.

Beslutning

Indstillingen tiltrådt

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Social- og Sundhedsudvalget d. 05-09-2017
Indstilles til godkendelse
Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 19-09-2017
Indstillingen anbefales

Punkt 12 Tilsyn hos Jasmin Hjemmepleje Service 2017 -
privat leverandør af personlig og praktisk hjælp

Indhold

Sammendrag

Det årlige uanmeldte tilsyn hos Jasmin Hjemmepleje Service er nu gennemført. Tilsynet er
gennemført ved det eksterne firma BDO, som er et statsautoriseret revisionsaktieselskab. 

Borgernes udsagn og vurdering af medarbejderne i tilsynet er positiv, og tilsynets samlede



vurdering af Jasmin Hjemmepleje Service er, at der er særdeles tilfredsstillende forhold. 

Baggrund

Tilsynene er gennemført for at sikre borgertilfredshed med den leverede kvalitet, og for at leve
op til servicelovens § 151 om årligt tilsyn hos alle leverandører af personlig og praktisk hjælp.
Ballerup Kommune har siden 2015 gjort brug af to private leverandører på området, ud over
kommunens egen hjemmepleje. De private leverandører er rekrutteret gennem
godkendelsesmodellen - dvs., at de har søgt Hjælpemidler og Visitation i Center for Social og
Sundhed om at blive godkendt som privat leverandør af personlig og praktisk hjælp, ud fra
kommunens prisbetingelser og kvalitetskrav.

Sagsfremstilling

Der er i maj 2017 gennemført uanmeldt fagligt tilsyn hos Jasmin Hjemmepleje
Service. Virksomheden yder personlig og praktisk hjælp til 99 borgere i Ballerup Kommune.

Formålet med tilsynet er at afdække, om der er sammenhæng mellem de beskrevne og
vedtagne rammer og den praksis, der bliver gennemført hos borgerne og at bidrage til løbende
udvikling og kvalitetsforbedring af tilbuddets rammer og indhold.

Tilsynet vurderer otte målområder (fx dokumentation, rehabilitering, kommunikation,
sundhedsfremme og forebyggelse). Tilsynet har i processen gennemført interview med fire
borgere, tre medarbejdere samt ledelsen, som er sammenholdt med observationer og
gennemgang af virksomhedernes faglige dokumention.

Resultat - borgernes udsagn

Alle borgere bekræfter, at de får den hjælp, som de er visiteret til, og at der aldrig forekommer
udeblivelser eller forglemmelser i aftaler. Kvaliteten af den udførte hjælp beskrives som
særdeles tilfredsstillende, og borgerne oplever tryghed ved hjælpen til medicinindtagelse.
Borgerne beskriver medarbejderne som pålidelige, venlige og imødekommende, med en
respektfuld omgangstone. Alle borgere udtrykker, at der bliver taget hånd om deres problemer
og bekymringer.

Resultat - vurdering af medarbejderne

Medarbejderne kan redegøre for, hvordan hjælpen til personlig pleje tilrettelægges og udføres
med en rehabiliterende tilgang for øje - og har fokus på sundhedsfremme og forebyggende
indsatser i forhold til ernæring, faldforebyggelse og borgernes almene helbredstilstand.
Observerede ændringer hos borgerne drøftes med kollegaer, der tages kontakt til Hjælpemidler
og Visitation i Center for Social og Sundhed efter behov, og dokumentationen sikres ajourført.
Tilsynet bemærker, at også medarbejdere, der udelukkende er ansat til at varetage
rengøringsopgaver, er særdeles opmærksom på at observere ændringer hos borgerne, som de
har godt kendskab til.

Tilsynets samlede vurdering af Jasmin Hjemmepleje Service er, at der er fulgt særdelse



tilfredsstillende op på anbefalingerne fra tilsynet i 2016. Der er arbejdet målrettet med
kvalitetssikring af den faglige dokumentation, og resultatet er særdeles synligt i borgernes
plejeplaner, hvortil der også er udarbejdet interne vejledninger. Relevante instrukser er
udarbejdet og sikres ajourført, og alle medarbejdere er bekendte med instrukserne og bruger
dem i hverdagen.

Tilsynet har ingen anbefalinger om ændringer eller tiltag for Jasmin Hjemmepleje Service, og
der er derfor heller ikke udarbejdet handleplaner på baggrund af tilsynet.

Myndigheden, ved Hjælpemider og Visitation i Center for Social og Sundhed, oplever, at der i
samarbejdet med Jasmin Hjemmepleje Service er en høj handleevne. Dvs., at når der i
samarbejdet omkring borgerne opstår problemer, uregelmæssigheder eller andet i løbet af
ugen, så bliver der taget direkte hånd om problemstillingen, så borgerne får løst deres
udfordringer. Handleplaner for Hjemmeplejen indeholder indsatser på kort og lang sigt - og der
vil blive fulgt op på indsatserne.

Tilsynsrapporten har været til høring i Seniorrådet den 22. august 2017 og er præsenteret
for Handicaprådet skriftligt. Høringssvar og aministrationens bemærkninger hertil er vedlagt
som bilag.

På Social- og Sundhedsudvalgets møde deltager leder Dora Fog fra Hjælpemidler og Visitation i
Center for Social og Sundhed under behandlingen af sagen.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

3 bilag

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for Social og Sundhed indstiller, at

Tilsynsrapporterne og handleplan for Jasmin Hjemmepleje Service drøftes og tages til1.
efterretning.



Beslutning

Indstillingen tiltrådt

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Social- og Sundhedsudvalget d. 05-09-2017
Indstilles til godkendelse
Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 19-09-2017
Indstillingen anbefales

Punkt 13 Tilsyn hos P. Obel Hjemmepleje Service 2017 -
privat leverandør af personlig og praktisk hjælp

Indhold

Sammendrag

Det årlige uanmeldte tilsyn hos P. Obel Hjemmepleje Service er nu gennemført. Tilsynet er
gennemført ved det eksterne firma BDO, som er et statsautoriseret revisionsaktieselskab. 

Overordnet oplever borgerne tilfredshed med hjælpen til praktisk støtte, og de fleste adspurgte
borgere oplever fuld eller delvis tilfredshed med hjælpen til personlig pleje. Den delvise
tilfredshed handler primært om skiftende hjælpere i hjemmet.

Tilsynet har konstateret mindre tilfredsstillende forhold især omkring dokumentation og
anbefaler at der igangsættes målrettede indsatser i forhold til at sikre kontinuitet og kvalitet i
opgaveløsningen om hjælp til personlig og praktisk hjælp. Samlet set gives vurderingen mindre
tilfredsstillende forhold.

Baggrund

Tilsynene er gennemført for at sikre borgertilfredshed med den leverede kvalitet, og for at leve
op til servicelovens § 151 om årligt tilsyn hos alle leverandører af personlig og praktisk hjælp.
Ballerup Kommune har siden 2015 gjort brug af to private leverandører på området, ud over
kommunens egen hjemmepleje. De private leverandører er rekrutteret gennem
godkendelsesmodellen - det vil sige, at de har søgt Hjælpemidler og Visitation i Center for
Social og Sundhed om at blive godkendt som privat leverandør af personlig og praktisk hjælp,
ud fra kommunens prisbetingelser og kvalitetskrav.

Sagsfremstilling



Der er i maj 2017 gennemført uanmeldt tilsyn hos P. Obel Hjemmepleje Service, som yder
personlig og praktisk hjælp til 309 borgere i Ballerup Kommune.

Formålet med tilsynet er at afdække, om der er sammenhæng mellem de beskrevne og
vedtagne rammer og den praksis, der bliver gennemført hos borgerne og at bidrage til løbende
udvikling og kvalitetsforbedring af tilbuddets rammer og indhold.

Tilsynet vurderer otte målområder (fx dokumentation, rehabilitering, kommunikation samt
sundhedsfremme og forebyggelse). Tilsynet har hos P. Obel Hjemmepleje Service gennemført
interview med otte borgere, seks medarbejdere og ledelsen, som er sammenholdt med tilsynets
observationer og gennemgang af virksomhedernes faglige dokumention.

Resultat - borgernes udsagn

Overordnet oplever alle borgerne tilfredshed med hjælpen til praktisk støtte. 6 ud af 8
adspurgte borgere oplever fuld eller delvis tilfredshed med hjælpen til personlig pleje. Den
delvise tilfredshed handler primært om, at nogle borgere oplever, at der kommer mange
forskellige medarbejdere i deres hjem.

Borgerne tilkendegiver under tilsynet, at de oplever stor tilfredshed med P. Obel Hjemmepleje
Service og personalet i forhold til løsning af de opgaver, de er visiteret til. En borger udtrykker
konkret tilfredshed med at have genvundet færdigheder efter hospitalsindlæggelser, via indsats
fra P. Obel. De interviewede borgerne føler sig desuden anerkendt i kommunikationen med
medarbejderne fra P. Obel, de oplever god dialog, tryghed, en venlig og respektfuld tone, og at
der bliver taget hånd om deres problemer og bekymringer.

1 borger oplyser om usikkerhed om, hvordan klippekortsordningen fungerer, og tilsynet
vurderer, at flere borgere mangler kendskab til, hvordan de kan gøre brug af muligheden.
En pårørende oplever dårlig koordination og overholdelse af aftaler omkring fodterapi,
og tilsynet finder, at 2 borgere mangler målrettet sundhedsfremmende og forebyggende fokus
på henholdsvis ernæringstilstand og god personlig hygiejne.

Resultat - vurdering af medarbejderne

Alle medarbejdere kan fagligt redegøre for, hvilken pleje og omsorg der skal udføres hos
borgeren, og det er tydeligt, at de har et godt kendskab til den konkrete borgers særlige
ønsker, vaner og behov.Tilsynet bemærker også, at medarbejderne fagligt kan beskrive særlige
sundhedsfremmende og forebyggende indsatser hos borgerne. De har fokus på at tilrettelægge
hjælpen i samarbejde med borgeren og på at have et godt samarbejde med de pårørende også.

Tre medarbejdere giver udtryk for, at de ikke umiddelbart er bekendte med, at der er mapper
på kontoret med relevante instrukser og retningslinjer. Alle medarbejderne kan fagligt redegøre
for arbejdsgange i forhold til ændringer i borgernes situation, og de har fokus på at arbejde ud
fra en rehabiliterende tilgang.

Resultat - dokumentation



Tilsynet vurderer, at der hos fem borgere manlger sammenhæng mellem visiteret og disponeret
tid, og at der på flere borgere mangler døgnrytmeplaner eller ajourførte døgnrytmeplaner. Det
er lidt svingende hvorvidt medarbejderne oplever, at der er afsat tid til daglig dokumentation på
kørelisterne.

Tilsynets samlede vurdering præsenteres på en 5-delt vurderingsskala, som spænder fra ikke
tilfredsstillende, over tilfredsstillende til særdeles tilfredsstillende øverst i skalaen. Resultat for
P. Obel Hjemmepleje Service ligger således midt på vurderingsskalaens nederste halvdel.

Tilsynets fremhæver, at P. Obel Hjemmepleje Service ikke har fulgt tilfredsstillende op på
anbefalingerne fra tilsyn i 2016 om at sikre dokumentation i døgnrytmeplanerne,
og overensstemmelse mellem visiteret og disponeret tid. Samtidig vurderer tilsynet på
baggrund af observationer særligt hos 2 borgere og udtalelser fra 1 borgers pårørende,
at kvaliteten af den personlige og praktiske hjælp ikke er tilfredsstillende. 1 borger har desuden
oplevet, at en medarbejder manglede kompetencer i forhold til udførelse af en konkret hjælp.
Samlet set givers derfor vurderingen "mindre tilfredsstillende forhold".

Hjælpemidler og Visitation i Center for Social og Sundhed har i starten af juli 2017 gennemført
et opfølgningsmøde med P. Obel Hjemmepleje Service på baggrund af tilsynsrapporten, for at
sikre tiltag for tilsynets syv konkrete anbefalinger og udarbejdelse af handleplan. Nedenfor ses
handleplan for tiltag og forbedring af virksomhed og praksis udfra de syv anbefalinger:

Efter en periode med udfordringer, oplever P. Obel Hjemmepleje Service nu at have1.
succes med at rekruttere faglært personale med de rette kompetencer til opgaver
relateret til personlig pleje. Der er således forventning om, at kontraktens krav
overholdes. 
P. Obel Hjemmepleje Service vil både via personalemøde og ved direkte kontakt2.
til relevante borgere, søge at inspirere og motivere brugerne til at
benytte klippekortsordningen mere.
P. Obel Hjemmepleje Service er opmærksomme på, at sikre overensstemmelse mellem3.
visiteret og disponeret tid hos borgerne. Ansvarsområdet vil fremover være placeret på P.
Obels administrative personale, og der samarbejdes fortsat med visitationen om
efterregulering af visiterede ydelser ud fra skiftende behov m.m. hos den enkelte borger.
P. Obel Hjemmepleje Service oplyser, at alle medarbejdere er bekendt med4.
proceduremappen, og at de altid kan søge supervision og vejledning hos
de administrative medarbejdere.
Der er iværksat en arbejdsgruppe for implementering af en målrettet indsats i forhold5.
til uddybende og opdaterede døgnrytmeplaner for borgerne, så virksomheden fremover
kan leve op til kravspecifikationer på området.
P. Obel Hjemmepleje Service vil sikre, at medarbejderne har fokus på6.
sundhedsfremmende, rehabiliterende og forebyggende indsatser. Der er en forventning
om at kontinuitet og kvalitet i opgaveløsningen er i fokus, og at P. Obel sikrer mindst
mulig flow i antallet af medarbejdere, der kommer hos den enkelte borger, bl.a. ved faste
ruter i alle vagter.
P. Obel Hjemmepleje Service vil sikre, at der er afsat tid til daglig dokumentation.7.

Der bliver aftalt opfølgningsmøde mellem visitationen og P. Obel Hjemmepleje Service igen
i september 2017 med fokus på tilsynets syv anbefalinger og igangsatte tiltag, for at
sikre fortsat udvikling på de kritiske punkter hos P. Obel. Der vil desuden blive foretaget



stikprøvekontrol på visiterede borgere i november 2017.

Myndigheden, ved Hjælpemidler og Visitation, oplever, at der i samarbejdet med P. Obel
Hjemmepleje Service er en høj handleevne. Det vil sige, at når der i samarbejdet omkring
borgerne opstår problemer, uregelmæssigheder eller andet i ugens løb, så bliver der taget
direkte hånd om problemstillingerne, så borgerne får løst deres udfordringer. Handleplanerne
som er fremsendt af P. Obel, er planer på kort sigt. Der vil inden ultimo 2017 blive udført et
opfølgende ekternt tilsyn og Social og Sundhedsudvalget vil få forelagt resultatet. Myndigheden
vil følge op på at få beskrevet langsigtede planer for leverandørens indsatsområder.
Fremadrettet vil P. Obel desuden gøre brug af samme skabelon for handleplan, som Ældre og
Pleje bruger.

Tilsynsrapport og handleplan har været til høring i Seniorrådet den 22. august 2017 og er
præsenteret for Handicaprådet skriftligt. Høringssvar og aministrationens bemærkninger hertil
er vedlagt som bilag.

På Social- og Sundhedsudvalgets møde deltager leder af Hjælpemidler og Visitation Dora Fog
under behandling af sagen.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

4 bilag

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for Social og Sundhed indstiller, at

Tilsynsrapporterne og handleplan for P. Obel Hjemmepleje Service drøftes og tages til1.
efterretning.

Beslutning



Indstillingen tiltrådt

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Social- og Sundhedsudvalget d. 05-09-2017
Indstilles til godkendelse
Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 19-09-2017
Indstillingen anbefales

Punkt 14 Tilsyn i Ballerup Kommunes hjemmepleje

Indhold

Sammendrag

Det årlige uanmeldte tilsyn i Ballerup Kommunes hjemmepleje 2017 er nu gennemført. Tilsynet
er gennemført af det eksterne firma BDO, som er et statsautoriseret revisions aktieselskab.

Borgernes udsagn samt vurderingen af medarbejderne i tilsynet er positiv.

Tilsynets samlede vurdering af Hjemmeplejen er, at der generelt er tilfredsstillende forhold,
men da Hjemmeplejen fortsat ikke er helt i mål med den sundhedsfaglige dokumentation, og da
tilsynet finder to doseringsfejl, gives vurderingen "mindre tilfredsstillende forhold".

Baggrund

Tilsynet er gennemført med udgangspunkt i servicelovens §§ 83, 83a og 86 omhandlende
personlig pleje, praktisk hjælp og madservice samt på retssikkerhedslovens § 16 og
servicelovens §§ 148a, 151a og 151b med flere. Hertil vurderes ud fra Ballerup Kommunes
kvalitetsstandarder og fastsatte serviceniveau.

Sagsfremstilling

Der er i maj 2017 gennemført uanmeldt fagligt tilsyn i den kommunale hjemmepleje.

Formålet med tilsynet er at afdække, hvorvidt der er sammenhæng mellem de beskrevne og
vedtagne rammer og den praksis, der udføres på stedet samt at bidrage til den løbende
udvikling og kvalitetsforbedring af Hjemmeplejens rammer og indhold.

Tilsynet indsamler data via gennemgang af faglig dokumentation, observationer samt interview
af borgere og medarbejdere. Der er interviewet 14 borgere og 14 medarbejdere.



Resultat - borgernes udsagn

Borgerne synes, de får den hjælp, de har behov for, og er generelt tilfredse med kvaliteten og
plejen, som tilrettes efter ønsker og vaner. Borgerne er tilfredse og trygge med hjælpen til
medicindosering. Der tages hånd om bekymringer, og der opleves en anerkendende og
respektfuld kommunikation med medarbejderne. Borgere i rehabiliteringsforløb beskriver
kendskab til de opstillede mål og udtrykker stor tilfredshed med den træning, de modtager i
forhold til personlig og praktisk hjælp.

Ballerup Kommunes rengøringsstandard opleves som mindre tilfredsstillende.
 

Der gives endvidere udtryk for, at der er mange vikarer specielt i aftenvagten.

Resultat - vurdering af medarbejderne

Medarbejderne kan fagligt redegøre for arbejdsgange ved ændringer i borgerens situation. De
kan redegøre for sundhedsfremmende og forebyggende indsatser samt redegøre for, hvorledes
hjælpen skal udføres hos den enkelte borger. Der er et godt kendskab til borgernes behov,
ønsker og vaner, og medarbejderne kan fagligt redegøre for, hvorledes borgeren og dennes
ressourcer medinddrages i plejen (denne forståelse er markant bedre i rehabiliteringsteamet).
Der kan redegøres for observationerne ved hjælp til medicinindtagelse, og der kan redegøres
fagligt for arbejdsgange i forbindelse med medicinadministration. Ligeledes beskrives
systematiske arbejdsgange i forhold til opgaven med medicindosering.

Tilsynets samlede vurdering af Hjemmeplejen er, at der generelt er tilfredsstillende forhold,
men da Hjemmeplejen fortsat ikke er helt i mål med den sundhedsfaglige dokumentation, og da
tilsynet finder to doseringsfejl, gives vurderingen "mindre tilfredsstillende forhold".

I tilsynsrapporten side 21 ses vurderingsskalaen, hvor niveauerne er adskilt af 1-2 mangler.
Medicinfejl vægter højt. Tilsynsrapporten er vedlagt som bilag.

Tilsynet har ni anbefalinger til Hjemmeplejen

Ydelsesoversigt er ajourført, så der er overensstemmelse mellem visiteret og disponeret1.
tid.
Målrettet indsats om korrekt udfyldelse af helhedsbeskrivelser.2.
Sikre formidling af gældende instrukser til alle medarbejdere.3.
Målrettet indsats i korrekt udfyldelse af døgnrytmeplaner.4.
Beskrivelse i døgnrytmeplaner tager afsæt i den rehabiliterende indsats.5.
Faglig fokus på større borgertilfredshed i rengøringshjælpen.6.
Fortsætter arbejdet med rehabilitering og triagering.7.
Fælles forståelse af dokumentation og evaluering af indsatsområder.8.
Ingangsætter initiativer, der sikrer overholdelse af Sundhedsstyrelsens retningslinjer for9.
medicinhåndtering.

På baggrund af tilsynets anbefalinger har Hjemmeplejen udarbejdet en handleplan, som er
vedlagt som bilag.



I forhold til de to medicinfejl er det vigtigt at bemærke, at Hjemmeplejens systematiske tilgang
til medicinhåndtering (som er blevet fremhævet positivt af tilsynet, idet medarbejderne kan
redegøre for observationer i forbindelse med hjælpen til medicinindtagelse) bevirker, at
hjælperen vil opdage, at der er en fejl i antallet af piller, og derfor i situationen vil handle herpå.
Dels sikre, at der følges op på det nu og her og dels sikre, at der indrapporteres en utilsigtet
hændelse (UTH), så fejl efterfølgende kan forebygges.

Tilsynets anbefalinger er sammenfaldende med de udviklingstiltag, der allerede nu arbejdes
med i Hjemmeplejen.

Myndigheden, ved Hjælpemider og Visitation i Center for Social og Sundhed, oplever, at der i
samarbejdet med Hjemmeplejen er en høj handleevne. Det vil sige, at når der i samarbejdet
omkring borgerne opstår problemer, uregelmæssigheder eller andet i løbet af ugen, så bliver
der taget direkte hånd om problemstillingerne, så borgerne får løst deres udfordringer.
Handleplaner for Hjemmeplejen indeholder indsatser på kort og lang sigt, og der vil blive fulgt
op på disse indsatser. Der vil blive udført et opfølgende eksternt tilsyn i forhold til
medicinhåndteringen. Social- og Sundhedsudvalget vil få forelagt resultaterne, når disse
foreligger.

Tilsynsrapporten og handleplanen har været til høring i Seniorrådet den 22. august 2017 og
Handicaprådet skriftlig. Høringssvar samt administrationens bemærkninger hertil vedlægges
som bilag.

På Social- og Sundhedsudvalgets møde deltager pleje- og omsorgschef Susanne B.
Jørgensen samt leder af Hjælpemidler og Visitation Dora Fog under behandlingen af sagen.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

4 bilag

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for Social og Sundhed indstiller, at 



Tilsynsrapport og handleplan for tilsyn i Ballerup Kommunes hjemmepleje drøftes og1.
tages til efterretning.

Beslutning

Indstillingen tiltrådt

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Social- og Sundhedsudvalget d. 05-09-2017
Indstilles til godkendelse
Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 19-09-2017
Indstillingen anbefales

Punkt 15 Genudbud af busdriften i Ballerup Kommune

Indhold

Sammendrag

Movia er i gang med at forberede udbud af syv lokale buslinjer, svarende til ca. 50 pct. af de
lokale køreplantimer i Ballerup Kommune. De nye kontrakter træder i kraft ultimo 2019,
og kommunerne skal senest den 15. september 2017 afgive et forhandlingsmandat til
Movia med ønsker/krav samt en tilhørende økonomisk ramme i forhold til udbuddets
gennemførelse. Det anbefales, at Movia skal stille krav om fossilfrie drivmidler.

Baggrund

Movia udbyder, på vegne af kommuner og regioner, løbende busdriften og indgår kontrakter
med de enkelte busoperatører. I forbindelse med udbuddet definerer Movia i samarbejde med
de kommuner, som buslinjerne betjener, en række funktionskrav. Kommunerne skal senest den
15. september 2017 afgive et forhandlingsmandat til Movia, som beskriver kommunens ønsker
til funktionskrav og en økonomisk ramme .

I Movias Trafikplan 2016 er der opstillet en målsætning om, at busdriften skal være fossilfri
senest i 2030. Fossilfriheden skal opnås ved at stille krav om nul-udledning af co2 i de løbende
udbud fra og med december 2018, dog således at kommunerne kan tage stilling fra udbud til
udbud.

Sagsfremstilling

Movia gennemfører udbud A17 med forventet driftsstart i december 2019. Syv buslinjer i



Ballerup Kommune er omfattet af A17. Godt halvdelen af kommunens lokale busdrift svarende
til 24.000 bustimer pr. år er omfattet af udbuddet. Ballerup Kommune har i dag et samlet
tilskudsbudget til kollektiv trafik på 25,4 mio. kr. pr. år.

Erfaringerne fra tidligere udbud med fossilfri drivmidler tyder på, at Ballerup Kommunes
tilskudsbehov for linjerne i A17 vil stige med 6-7 pct. svarende til 0,5-0,6 mio. kr. pr. år, hvilket
vil reducere co2-udslippet med 450 tons co2 pr. år eller 40 pct. i forhold til bussernes udledning
i 2016. Det vil bidrage med en reduktion på 0,2 pct. af kommunens samlede co2-udledning.

Ballerup Kommune kan også vælge at stille krav om nul-emission. I praksis vil det betyde el-
busser. Kravet om nul-emission vil give en større miljøgevinst på støjniveauet og for den lokale
luftforurening, idet busserne ikke vil udlede NOx og partikler. Det vurderes hensigtsmæssigt at
stille dette krav til buslinjerne 147, 156 og 157, som er kommunens bybusser med forholdsvis
korte linjeføringer, som kan oplades på Ballerup St. Der er en rivende teknologisk udvikling på
el-busområdet, og eksempelvis København og Roskilde Kommuner har valgt at stille krav om el-
busser for derigennem at fremme omstillingen. Egedal Kommune forventes også at stille krav
om fossilfrihed og er administrativt positive overfor el-busdrift på buslinjerne 147 og 157. Det vil
i Ballerup Kommune medføre en årlig merudgift på de tre buslinjer på 0,85–1,1 mio. kr., eller en
samlet merudgift på de udbudte buslinjer på 1,0-1,3 mio. kr. pr. år. 

De seneste år har flere buslinjer fået installeret infotainment, hvor der typisk vises kommende
stoppesteder og skiftemuligheder, nyheder, kommuneinformation og reklamer. Ballerup
Kommune kan tilkøbe infotainment på de lokale bybuslinjer svarende til en årlig udgift på
27.000-54.000 kr.

De kommuner, hvor igennem de enkelte buslinjer kører, skal blive enige om de funktionskrav,
som skal ligge til grund for udbuddet. Umiddelbart er der enighed på administrativt niveau i
kommunerne om at stille krav om fossilfrihed. 

Økonomiske konsekvenser og finansiering

På ramme 10.22 er der pt. afsat ca. 25,4 mio. kr. pr. år til kollektiv busdrift (Movia), som dækker
over den åbne rutekørsel, herunder Flextur.
 

Der er udarbejdet tre scenarier med forskellige miljømæssige funktionskrav med tilhørende
økonomisk overslag. Der er beregnet en usikkerhedsmargin på +/- 5 pct. på
trafikbestillingsgrundlaget, som alene udgør +/- 1,2 mio. kr.

Scenarie
Minimum
mio. kr.
(skøn)

Gennemsnit
mio. kr.
(skøn)

Maksimum
mio. kr.
(skøn)

 
Støj

Miljø
co2

 
NOx+
partikler

Basis - diesel 23,7 24,9 26,1    

Fossilfrihed 24,2 25,4 26,7  +  



Fossilfrihed + el-bus 25,2 26,4 27,4 + + +

Resultatet af udbuddet vil foreligge ultimo 2018, og udbuddet træder først i kraft i december
2019, da vil resultatet heraf først få indflydelse på budgettet for 2020 og fremefter. 

Bilag

2 bilag

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for By, Erhverv og Miljø indstiller, at

Movia får mandat til at stille krav om fossilfrihed på de udbudte buslinjer.1.
 
Movia får mandat til at stille krav om infotainment på bybuslinjerne.2.

Beslutning

Indstillingen tiltrådt med Økonomiudvalgets bemærkning.

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Teknik- og Miljøudvalget d. 05-09-2017
Indstillingens punkt 1 ændres til:"Movia får mandat til at stille krav om fossilfrihed + el-bus på
de udbudte buslinjer." Indstilles til godkendelse
Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 19-09-2017
Indstillingen anbefales med den af Teknik- og Miljøudvalget indstillede ændring af indstillingens
punkt 1 og med tilføjelse af følgende indstillingspunkt: I forbindelse med budgetlægning for
2018 tilføres der i budgetårene 2020 og frem 1 mio. kr. ekstra til budgettet til kollektiv trafik til
finansiering af merudgiften til fossilfrie busser og elbusser på de relevante buslinjer.

Punkt 16 Fingerplanrevisionens Spor 2



Tidligere behandling

Kommunalbestyrelsen den 19. juni 2017 Punkt 10

Indhold

Sammendrag

I forlængelse af Ballerup Kommunes kritiske høringssvar til erhvervsministeren fra maj måned
2017 genfremsættes kommunens ønsker og forslag til den forestående revision af Fingerplan
2017.

Baggrund

I maj 2016 indkaldte Erhvervsministeren forslag til en foreløbig justering af landsplandirektivet
for hovedstadsområdets udvikling - i daglig tale kaldet; Fingerplanen. Kommunalbestyrelsen
fulgte opfordringen og indsendte tre forslag som bidrag til revisionens Spor 1. Ingen af disse
forslag var imidlertid imødekommet, da forslaget til Fingerplanen i april 2017 blev offentliggjort
til høring. På den baggrund sendte Ballerup Kommunes borgmester et kritisk høringssvar, som
efterfølgende blev godkendt af Kommunalbestyrelsen. 

Den nye Fingerplan 2017 trådte i kraft den 26. juni 2017. Samtidig inviterede
erhvervsministeren hovedstadsområdets kommuner til inden midten af oktober måned 2017 at
indsende forslag til en mere gennemgribende revision af Fingerplan 2017- det såkaldte Spor 2.

Sagsfremstilling

I forlængelse af Ballerup Kommunes tre ønsker til Fingerplan-revisionens Spor 1 er der samlet
beskrivelser af og fundet motivation for seks forslag, som kommunens bidrag til revisionens
Spor 2. De tre oprindelige forslag indgår heri, men er til lejligheden uddybet og begrundet
yderligere.

Det første forslag handler om muligheden for udnyttelse af et areal ved Sydbuen i Ballerup til
boligformål. Forslaget er fremkommet som led i arbejdet med fritidslandskabet ved
Haraldsminde og forbedringen af forbindelsen til Hede-/Magleparken.
 

Arealet er omfattet af byplanvedtægt 25 og har byzonestatus. Ved en misforståelse har staten
inddraget arealet mellem Sydbuen og Harrestrup Å i Fingerplanens grønne Vestskov-kile. I
forbindelse med dialogen om godkendelse af Kommuneplan 2013 blev Ballerup Kommune af
Naturstyrelsen opfordret til at genfremsætte anmodningen ved en kommende Fingerplan-
revision. Forslaget blev derfor indsendt allerede til revisionens Spor 1, men altså i første
omgang afvist som for vidtgående. I det aktuelle forslag uddybes hvor og hvordan, en
kommende boligbebyggelse er tænkt. Den hidtil lave bebyggelsesprocent på 10 forudsættes
opretholdt.



Det andet forslag handler om tilladelse til inddragelse af dele af landområdet nordvest for Måløv
i byområdet primært med henblik på udnyttelse til boligformål. Forslaget vil sikre en fortsat
sammenhæng mellem den lokale naturpark og det åbne land, og samtidig skal der sikres de
fornødne respektafstande til virksomheden Novo Nordisk og til Måløv Renseanlæg.
 

I forbindelse med de igangværende omdannelser og fortætninger i kommunens bymidter vil der
ikke være mulighed for etablering af boliger i lav bebyggelse. Ballerup Kommune har derfor et
presserende behov for nye arealer til de kommende års befolkningsudvikling. I Ballerup
Kommunes boligpolitik prioriteres tiltrækning af nye borgere blandt de mange tusinder, der
arbejder i de lokale virksomheder. Der er i løbende dialog med Furesø og Egedal Kommuner
herom. Den skitserede udbygning vil skabe god bymæssig sammenhæng mellem Måløv og det
nye kvarter på flyvestationen.

Som kompensation for indgrebet i Vestskovkilen ved Sydbuen foreslås det, at andre dele af
landområdet fra Engagerrenden til Højengen reserveres til udvidelse af den ydre, grønne kile
med sammenhæng til friluftslandskabet på den tidligere flyvestation.

Det tredje forslag handler som udgangspunkt om en afklaring af transportkorridorens
afgrænsning i forhold til erhvervsudviklingsområdet ved Kildedal. Et emne Ballerup Kommune
gentagne gange de seneste 6-8 år har rejst i dialogen med det ansvarlige ministerium. Dette
spørgsmål er imidlertid trådt i baggrunden til fordel for det akutte behov for afklaring af
konsekvenserne for den planlagte erhvervsudvikling af den nationale naturgaslednings
linjeføring og sikkerhedskrav. I en zone på 200 m omkring ledningen vil der ikke kunne ske
den planlagte forudsatte erhvervsudvikling. Ballerup Kommune benytter derfor lejligheden til
overfor erhvervsministeren at appellere om hjælp til flytning af den nationale
transmissionsledning. I argumentationen henvises til de betydelige offentlige investeringer i
trafikal infrastruktur (herunder S-stationen Kildedal, Frederikssundsmotorvejen og
motortrafikvejen Tværvej).

Det fjerde forslag handler om muligheden for en yderligere, universitetsrelateret
erhvervsudvikling i kontorbyggeri på stationsnære arealer omkring DTU Diplom på Lautrupvang
i Ballerup, der er beliggende uden for kerneområdet op til 600 m fra de to stationer:
Malmparken og Skovlunde.

Danmarks Tekniske Universitet har hidtil opnået tilsvarende muligheder på deres ejendomme i
Lundtofte og Hørsholm, og med den seneste planrevision endvidere på ejendommene ved Risø.

Det femte forslag minder lidt om det fjerde og handler om muligheden for erhvervsmæssig
udvikling i kontorbyggeri på stationsnære arealer ved Ballerup Super Arena, der er beliggende
uden for kerneområdet op til 600 m fra de to stationer: Malmparken og Ballerup.

Sportsbyen Brøndby har ved den seneste planrevision opnået tilsvarende muligheder for
området ved Brøndby Stadion.

Det sjette og sidste forslag er et ønske til Erhvervsstyrelsen om at udøve en mindre bogstavelig



administration af princippet om stationsnær placering af kontorejendomme, således at det
bliver muligt at foretage mere "amøbeformede" afgrænsninger, specielt i den nordlige halvdel
af Lautrupgård i Ballerup.
 

I betragtning af, at dette erhvervsområde er karakteriseret ved meget store parceller med
tilsvarende store kontorbebyggelser, der alle rummer private virksomheder af national
betydning og store statslige arbejdspladser, forekommer det urimeligt ikke at kunne
tillade kontorbyggeri med et etageareal på mere end 1.500 m2 i en af de
virksomhedskoncentrationer, der bidrager mest til landets værditilvækst.
 

I stedet foreslås, at området får samme status som det stationsnære område i den sydlige del
af erhvervsparken, hvor større kontorbyggerier under visse forudsætninger godt kan tillades,
fx på baggrund af en redegørelse for kommunens mobilitetsindsats.

Ud over disse seks forslag har Center for By, Erhverv og Miljø fire redaktionelle bemærkninger
til Fingerplanens kortbilag vedrørende: en ny overordnet vej fra Kildedal mod syd,
supercykelstien mod Farum, stikrydsningen af Ballerup Byvej ved Brandmosevej samt
afgrænsningen af den ydre grønne kile ved Jonstrup Å. 

Ballerup Kommunes bidrag skal senest den 15. oktober 2017 indberettes til Erhvervsstyrelsen
via skabelonen i en særlig, digital portal. Bilagsnotatet er disponeret ud fra denne skabelon.
 

Administrationen vil i den mellemliggende periode sammen med andre hovedstadskommuner
drøfte, om der er yderligere emner, der med fordel kan være fællesskab om at stille som forslag
til Erhvervsstyrelsen. 

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser, men forsinkelse af ønsket byudvikling såfremt forslagene ikke
imødekommes.

Bilag

2 bilag

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen



Indstilling

Center for By, Erhverv og Miljø indstiller, at 

De seks anførte forslag indberettes som Ballerup Kommunes bidrag til den forestående1.
revision af Fingerplan 2017.

Beslutning

Indstillingen tiltrådt

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Teknik- og Miljøudvalget d. 05-09-2017
Indstilles til godkendelse
Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 19-09-2017
Indstillingen anbefales

Punkt 17 Pullerter i Centrumgaden - anlægsbevilling

Tidligere behandling

Teknik- og Miljøudvalget den 15. august 2017 Punkt 12

Indhold

Sammendrag

For at komme ulovlig kørsel og parkering i Centrumgaden i Ballerup til livs foreslår Center for
By, Erhverv og Miljø en pullertløsning ved ind- og udkørsler.

Der søges om en anlægsbevilling på 1,650 mio. kr. til projekt nr. 222091 Pullerter i
Centrumgaden. Det foreslås, at projektet finansieres ved fremrykning af 1,650 mio. kr. fra 2019
til 2017 på projekt nr. 222760 Byudvikling af bymidter.

Baggrund

Gennem de seneste måneder har der været en tiltagende ulovlig kørsel og parkering i
Centrumgaden, der giver utryghed i gågaden. Derfor blev det på Teknik- og Miljøudvalgets



møde den 15. august 2017 punkt 12, vedtaget, at reglerne skærpes med ensretning, skiltning
og færre ind- og udkørsler. Da politiet ikke kunne give samtykke til den forslåede
løsning, forslås nu en pullertløsning ved ind- og udkørsler.

Sagsfremstilling

For at komme den ulovlige kørsel og parkering til livs foreslås følgende pullerter (se kortbilag
med placering) med forbehold for ændringer:

12 permanente pullerter af granit på syv lokaliteter for at spærre permanent for indkørsel
4 hæve/sænke pullerter (også kaldt automatiske pullerter) på fire forskellige lokaliteter
for at styre indkørsel
2 faste pullerter af samme design som hæve/sænke pullerter ved Sct. Jacobsvej. De faste
pullerter bruges til at indsnævre kørebanen, så der blot friholdes 3 m til beredskab, når
pullerten er nede.

Administrationen har kontaktet tre leverandører af pullerter og har indhentet erfaringer fra
forskellige kommuner. Der har vist sig at være store forskelle i produkterne, og derfor er de
beskrevne udgifter et overslag. Andre kommuner har erfaret, at administrationen kan fylde
meget og variere efter rammerne for tildeling af adgang - eksempelvis beboeradgang. Ifølge det
eksisterende Gågaderegulativ, er udrykningskørsel, læger med akut ærinde og politi samt
sygetransport i forbindelse med kommunal eller regional transport af patienter naturligvis
tilladt. Det er ikke indenfor rammerne af gågaderegulativet at udstede beboertilladelser. Det vil
på længere sigt reducere administrationen af ordningen, men må formodes at give en del
henvendelser det første års tid. Pullertprojektet bør sendes i høring hos parterne, inden
projektet realiseres. Såfremt projektet ikke giver anledning til væsentlige indsigelser, vil
administrationen efter høringen igangsætte projektet.

Gågaderegulativet understreger, at gågaden er forbeholdt fodgængere, og at parkering,
knallertkørsel, bilkørsel, tomgangskørsel, handicapkørsel m.m. ikke er tilladt. Herudover foreslås
det, at der åbnes automatisk for varekørsel fra kl. 7.00-11.00. Kulturelle arrangementer,
anlægsarbejde m.m. aftales nærmere med administrationen.

En hurtig gennemgang af adgangsforholdene viste, at der er adgang for køretøjer til bagsiden af
bygningerne (adgangsveje, opgange og døre) med undtagelse af bygninger ved broen ved
Rolighedsvej. Adgangsforholdene skal dog gennemgås lidt mere detaljeret, så det sikres, at alle
beboere har ordentlige adgangsforhold. Ballerup Kommune forudser, at det vil kræve en vis
vaneændring for beboere og gæster i Centrumgaden, at gågaden bliver lukket efter kl. 11.

Administrationen har været i dialog med politiet og beredskabet, som accepterer principperne
for pullertløsningen. Der skal være en drøftelse igen med dem i forbindelse med detailplacering
og det endelige valg af produktet.

Projektet realiseres hurtigst muligt og koordineres med det forestående anlægsarbejde af
NOVAFOS i Centrumgaden. Desuden skal der koordineres med ombygning/renovering af
Centrumgaden samt planlagt anlægsprojekt ved apoteket.



Økonomiske konsekvenser og finansiering

Økonomien kan deles op i fire kategorier: Vareindkøb, etablering, afledte driftsudgifter samt
administration:

Vareindkøb omfatter levering af produkter (permanente, faste samt hæve-sænke
pullerter), teknik og reservedele: Anslået til 0,7 mio. kr.
Etablering omfatter opsætning af pullerter, teknikskabet, lysfyr, ny skiltning mm., inkl.
gravearbejde og tilslutning til strøm: Anslået til 0,95 mio. kr.
Afledte driftsudgifter omfatter serviceaftale, udskiftning af reservedele, slid og
reetablering efter påkørsler og hærværk: Anslået til 0,3 mio. kr. pr. år.
Administration omfatter tildeling af tilladelser og myndighedsarbejde, driftsstyring samt
håndtering af erstatningssager: Anslået til ¼ årsværk / 0,125 mio. kr. pr. år.

Anlægsudgifterne til varekøb og etablering på i alt 1,650 mio. kr. finansieres ved fremrykning af
1,650 mio. kr. fra 2019 til 2017 på projekt nr. 222760 Byudvikling af bymidter.

Da der er tale om en ny opgave, kan driftsudgifterne på i alt 0,425 mio. kr. (afledte
driftsudgifter og administration) i udgangspunktet ikke rummes i det nuværende budget.
Finansiering kan ske via omprioriteringer eller indgå i budgetforhandlingerne for 2018.

Anlægsbevilling

Udgiftsbevilling

Ønsket bevilling inkl. ca. 10% til intern projektering mv. 1.650.000 kr.

Tidligere bevilling inkl. bygningsdel, udearealer, inventar, it mv. 0 kr.

Rådighedsbeløb hentet fra andre projekter:
222760 Byudvikling af bymidter 1.650.000 kr.

Projektets forventede totaludgift (rådighedsbeløb) 1.650.000 kr.

Fordeling af rådighedsbeløb og afledte driftsudgifter

(mio. kr.) 2017 2018 2019 2020 2021

Projektets rådighedsbeløb fordelt på år 1,650     

Afledte driftsudgifter efter anlægs-projektet    0,425  0,425 0,425 0,425

Bilag

2 bilag



Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for By, Erhverv og Miljø indstiller, at

Forslag til pullertløsningen i Centrumgaden i Ballerup godkendes, sendes i høring og1.
udføres, under forudsætning af politiets og beredskabets samtykke.
 
Der gives en anlægsbevilling på 1,650 mio. kr. til projekt nr. 222091 Pullerter i2.
Centrumgaden, ved fremrykning af 1,650 mio. kr. fra 2019 til 2017 på projekt nr. 222760
Byudvikling af bymidter.
 
Finansiering af de afledte driftsudgifter indgår i budgetforhandlingerne for 2018.3.

Beslutning

Indstillingen tiltrådt

D stemte imod beslutningen.

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Teknik- og Miljøudvalget d. 05-09-2017
Indstilles til godkendelse
Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 19-09-2017
Indstillingen anbefales Lone Madsen (D) stemte imod beslutningen.

Punkt 18 Forundersøgelse af en sydlig Ring 5
forbindelse - anlægsbevilling

Indhold

Sammendrag

Vallensbæk, Køge, Ishøj, Ballerup og Høje-Taastrup Kommuner har over en længere periode
drøftet mulighederne for at fremme Folketingets stillingtagen til etablering af en Ring 5-Syd
vejforbindelse fra Køge via Høje Taastrup til Frederikssundsmotorvejen.



Vejdirektoratet har, på vegne af Transport- bygnings- og boligministeriet, udarbejdet forslag til
”Forundersøgelse af en sydlig Ring 5-vejforbindelse”, og der skal nu tages stilling til
kommunernes medfinansiering af forundersøgelsen.

Til Ballerup Kommunes medfinansiering af projektet ansøges der om en anlægsbevilling på 1,0
mio. kr. i 2017 til projekt nr. 222090 Forundersøgelse af Ring 5-syd.

Baggrund

I erkendelse af trængselsproblemerne på det overordnede vejnet har Ballerup Kommune i årtier
været fortaler for en forbedring af de ringforbindelser, der går på tværs af regionens byfingre
og motorvejene langs disse.

Motorring 3 er allerede stærkt belastet, og en yderligere udvidelse gennem tætte byområder vil
være enormt udgiftskrævende.
 

På grund af det snævre tracé fra Bagsværd mod nord, synes en udvidelse af Ring 4 til en 4-
sporet byvej fra Ballerup til Bagsværd at være den eneste reelle mulighed for at øge
kapaciteten. Og hovedvej 6 mellem de nordsjællandske købstæder Roskilde, Frederikssund,
Hillerød og Helsingør vurderes at ligge alt for langt ude til at opsamle trafikken på tværs af
byfingrene.

Med den tidligere regionplanlægnings arealreservation til en nord-sydgående transportkorridor
fra Køge over Høje Taastrup, Måløv og Hillerød til Helsingør har en Ring 5-forbindelse været på
ønskesedlen siden 1970'erne. De betydningsfulde naturinteresser i den nordlige del af regionen
har dog medført betydelig modstand mod ringvejsprojektet fra flere af kommunerne dér. Det
var anledningen til, at fem kommuner i starten af 2016 besluttede at rette henvendelse til
Folketingets trafikudvalg for at fremme den sydlige del af ringforbindelsen. 

Sagsfremstilling

Såvel person- som godstransporten ventes i de kommende år fortsat at stige betydeligt. Og selv
med de senest gennemførte og igangværende udvidelser af motorvejsnettet, forudses et behov
for at udvide kapaciteten yderligere. Beregninger viser, at trafikken på motorvejene og andre
overordnede veje i hovedstadsområdet vil stige med op til 35 pct. frem til 2030, hvilket med det
eksisterende vejnet vil betyde en væsentlig forøgelse af trængslen på vejene.

Derfor er det helt afgørende for den fortsatte erhvervsudvikling og bosætning i og omkring
hovedstaden og i hele Greater Copenhagen-regionen, at der snarest træffes langsigtede
politiske beslutninger til imødegåelse af de infrastrukturelle udfordringer, herunder i særlig grad
trængselsproblemerne på de tværgående ringforbindelser i hovedstadsområdets fingerstruktur.

Blandt de langsigtede løsninger på fremkommelighedsproblemerne er etablering af en Ring 5-
syd-løsning fra Køge over Roskildefingeren til Frederikssundfingeren. Det vil være oplagt at se
dette i sammenhæng med færdiggørelsen af Frederikssundsmotorvejen.



Vejdirektoratet afsluttede i 2013 en strategisk analyse, der konkluderede, at en ny sydlig
vejforbindelse i Ring 5-korridoren vil give den største aflastning af motorvejsnettet omkring
København og samtidig den bedste samfundsøkonomiske forrentning. Analysen viste endvidere,
at det er muligt at adskille etableringen af den sydlige og den nordlige del af Ring 5 og fortsat
opnå en høj samfundsøkonomisk forrentning.

Borgmestrene i Vallensbæk, Køge, Ishøj, Ballerup og Høje-Taastrup Kommuner har, på den
baggrund, drøftet mulighederne for at fremme Folketingets stillingtagen til etablering af en Ring
5-Syd-forbindelse. Der har været afholdt møder med skiftende transportministre og været aktiv
deltagelse i transportministerens konference på Christiansborg den 9. juni 2016 angående Ring
5.
 

Senest har et møde med Transportministeriet medført, at Vejdirektoratet i skrivelse af den 9.
marts 2017 har beskrevet forslag til gennemførelse af en ”Forundersøgelse af en sydlig Ring 5-
vejforbindelse”. Forundersøgelsen vil kunne danne grundlag for en eventuel senere VVM-
undersøgelse og medvirke som et beslutningsgrundlag herfor.

KKR-Hovedstaden har i sit nyligt udarbejdede trafikpolitiske udspil ”Infrastrukturprioriteringer i
Hovedstaden" prioriteret en Ring 5-Syd-løsning. Der er derfor afsøgt muligheder for et
samarbejde med regionen om sagen, og Regionsrådet har på sit møde den 22. august 2017
besluttet at deltage i projektet samt i medfinansieringen af en forundersøgelse.

Tilslutter interessentkommunerne sig forundersøgelsens indhold og finansiering vil næste skridt
i sagen være en fælles henvendelse til Transport- bygnings- og boligministeren.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Af Vejdirektoratets forslag til ”Forundersøgelse af en sydlig Ring 5-vejforbindelse” fremgår,
at forundersøgelsen efter direktoratets vurdering kan gennemføres på 1 ½ år og indenfor en
ramme på 12 mio. kr.

Det er en administrativ vurdering, at en vis medfinansiering af forundersøgelsen vil fremme
muligheden for at få igangsat arbejdet. Da enkelte elementer i foranalysen ikke alene vedrører
den sydlige Ring 5-løsning, har borgmestrene drøftet en mulig medfinansiering på 40 pct.
Udgifterne skal fordeles efter indbyggertal og forudsætter en medfinansiering fra Region
Hovedstaden på 1 mio. kr. 

Da der er opnået tilsagn fra regionen vil udgifter til kommunerne herefter fordele sig således:
Køge Kommune 1,2 mio. kr., Høje Taastrup Kommune 1,2 mio. kr., Ballerup Kommune 1 mio.
kr., Ishøj Kommune 0,3 mio. kr. og Vallensbæk 0,1 mio. kr.

Udgiften kan anlægsfinansieres. Center for By, Erhverv og Miljø foreslår, at finansieringen sker
ved fremrykning af allerede afsatte byudviklings- og byggemodningsmidler fra projekt
nr. 222760 Byudvikling af bymidter, således at der fremrykkes 1 mio. kr. fra 2019 til 2017.



Anlægsbevilling

Bevilling

Ønsket bevilling. 1.000.000 kr.

Tidligere bevilling. 0 kr.

Rådighedsbeløb hentet fra andre projekter:
222760 Byudvikling af bymidter 1.000.000 kr.

Projektets forventede totaludgift (rådighedsbeløb) 1.000.000 kr.

Fordeling af rådighedsbeløb og afledte driftsudgifter

(mio. kr.) 2017 2018 2019 2020 2021

Projektets rådighedsbeløb fordelt på år 1,0     

Afledte driftsudgifter på ramme under/efter anlægs-
projektet      

Bilag

2 bilag

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for By, Erhverv og Miljø indstiller, at 

Ballerup Kommune bakker op om den beskrevne forundersøgelse og medfinansierer1.
denne sammen med de øvrige berørte kommuner.
 
Der gives en anlægsbevilling på 1. mio. kr. i 2017 til projekt nr. 222090 Forundersøgelse2.
af Ring 5-syd ved fremrykning af 1 mio. kr. fra 2019 til 2017 på projekt nr. 222760
Byudvikling af bymidter.

Beslutning

Indstillingen tiltrådt



Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Teknik- og Miljøudvalget d. 05-09-2017
Indstilles til godkendelse
Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 19-09-2017
Indstillingen anbefales

Punkt 19 LUKKET Meddelelser

Beslutning

Intet

Punkt 20 LUKKET Scenarier for feriekolonien Bøtø
Strandpark på Falster

Beslutning

Indstillingen tiltrådt med Økonomiudvalgets bemærkning.

Source URL: http://ballerup.dk/dagsorden/kommunalbestyrelsen-25-09-2017


